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Nyomtatott és online sajtó 
 

Orbán Viktor: nem hagyjuk, hogy a magyar emberekkel fizettessék meg a háború 

árát 
2025. április 19. – MTI, kormany.hu, BorsOnline, Magyar Hírlap, HírTV, Ripost, Hirado.hu, 

Origo, Demokrata, Mandiner 

Nem hagyjuk, hogy a magyar emberekkel fizettessék meg a háború árát! Ezért mondunk nemet 

Ukrajna európai uniós csatlakozására - közölte Orbán Viktor kormányfő szombaton a 

Facebookon. A miniszterelnök a közösségi oldalára feltöltött videóban - amely részlet az Öt 

című műsor Youtube-csatornáján csütörtök este közzétett interjúból - azt mondta: az Európai 

Unió vezetői bejelentették, hogy legkésőbb 2030-ig fel akarják venni Ukrajnát az Európai 

Unióba. Ezt kell megakadályozni - jelentette ki, megjegyezve: "ezt most tudják megtenni, 

később már nem." A kormány által Ukrajnával kapcsolatban kezdeményezett 

véleménynyilvánító szavazás kapcsán Orbán Viktor kiemelte: arra adnak egy esélyt minden 

magyar állampolgárnak, hogy "döntsük el ezt a kérdést." "Egy olyan országot akarnak felvenni, 

amely nem szuverén. Tehát ennek az országnak nem tudjuk, hol a keleti határa, nem tudjuk, 

mekkora a területe. Nem tudjuk, mekkora a népessége. Nem tudja magát fenntartani. Az 

amerikaiak meg mi tartjuk fenn" 

 

Szijjártó Péter: megdöbbentő, hogy egyes európai politikusok a 

békeerőfeszítések aláásásán dolgoznak 
2025. április 17. – MTI, vasárnap 

Megdöbbentő, hogy miközben már csaknem az egész világ az ukrajnai háború minél előbbi 

lezárásának pártján van, egyes európai politikusok épp ez ellen lépnek fel - jelentette ki 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter csütörtökön Iszlámábádban. A minisztérium 

közleménye szerint a tárcavezető a pakisztáni kollégájával, Isak Dárral közösen rendezett 

sajtótájékoztatóján arról számolt be, hogy a két ország idén ünnepli a diplomáciai kapcsolataik 

felvételének hatvanadik évfordulóját, és emellett a viszony szorosabbá tételén is dolgoznak a 

felek, aminek az is része, hogy megállapodást írtak alá a nap folyamán a diplomata-útlevéllel 

rendelkezők vízummentességéről. "Mindketten hiszünk a párbeszéd fontosságában. Hiszünk 

abban is, hogy a kölcsönös tiszteletnek kell a nemzetközi politika alapját képeznie. És hisszük, 

hogy súlyos világpolitikai problémákhoz vezetett az ítélkezés, egymás kioktatása, sarokba 

szorítása és kritizálása, amely az elmúlt évek során a nemzetközi politika alapjává vált" - 

szögezte le. "Mindketten úgy gondoljuk, hogy a szuverenitás tiszteletben tartását kellene 

visszahozni a nemzetközi politika alapjául ahelyett, hogy egymás belügyeibe avatkoznánk. 

Ahelyett, hogy a világot újra blokkokra osztanánk, elő kellene mozdítanunk a konnektivitást" - 

tette hozzá. 
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Nacsa Lőrinc: A Tisza Pártra nemzeti sorskérdésekben nem számíthatunk 
2025. április 22. – Magyar Nemzet 

Magyar Péter gyakorlatilag maximum haszonszerzésből, nem pedig az egységes nemzetben 

való gondolkodásból és a nemzetért érzett felelősséggel gondol a határon túli magyarokra – 

mutatott rá Nacsa Lőrinc annak kapcsán, hogy a Tisza Párt elnöke már a külhoni magyarokat 

is elkezdte megkörnyékezni. A nemzetpolitikáért felelős államtitkár szerint világosan látszik 

Ukrajna uniós tagsága és az uniós pénzek kérdésében is, Magyar Péter és pártja egyértelműen 

brüsszeli álláspontot képvisel magyar nemzeti sorskérdésekben. Nacsa Lőrinc lapunknak adott 

interjújában kifejtette véleményét még többek között a Szülőföldön magyarul programot ért 

baloldali kritikákról, a külhoni magyarokat ért támadásokról, valamint a román 

elnökválasztásról is. 

             
Kelemen Hunor: amit Ferenc pápa hátrahagyott, az velünk marad  
2025. április 21. – MTI, Székelyhon, maszol.ro, Krónika 

A romániai politikai vezetők a béke és igazságosság iránti elkötelezettség jelképének nevezték 

Ferenc pápát, a római katolikus egyház húsvéthétfőn elhunyt vezetőjét – írja az MTI. Kelemen 

Hunor, a Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnöke közösségi oldalán felidézte, 

hogy Ferenc pápa volt az első katolikus egyházfő, aki 2019-es romániai látogatása alkalmával 

felkereste Csíksomlyót. „Ma a világ elvesztett egy pásztort. Ferenc pápa volt az első, aki 

Csíksomlyón járt. Ma távozott – de amit hátrahagyott, az velünk marad. Egy ember, aki a hitet 

egyszerű szavakkal tette érthetővé, és az irgalmat tette a legnagyobb erénnyé. Ma nemcsak a 

katolikus világ gyászol, hanem mindenki, aki egy csendes hangra vágyott ebben a fülsértő 

hangoskodásban. Nyugodjon békében!” – írta Facebook-bejegyzésében az RMDSZ elnöke.  

 

A CFR megható gesztussal próbálta enyhíteni az U-szurkolók által bántalmazott 

fiatalok traumáját  
2025. április 18. – Krónika 

Szívet melengető gesztussal reagált a kolozsvári CFR a közelmúltban történt erőszakos, 

magyarellenes incidensre: két, az Universitatea szurkolói által bántalmazott fiú csütörtökön 

részt vehetett a csapat edzésén, ahol személyesen találkozhattak a játékosokkal és Dan Petrescu 

vezetőedzővel. A fiatalok nemcsak, hogy megismerkedhettek példaképeikkel, de ajándékba 

kaptak egy-egy klubmezt is. A klub gondoskodásának részeként az egyik fiút, Botit, egy 

speciális védőmaszkkal is megajándékozták, amelyet egy kolozsvári száj- és állcsontsebész, dr. 

Simion Bran professzor biztosított számára – ezzel lehetővé téve, hogy folytathassa 

sporttevékenységeit. 
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Szilágyság: magyar falugazdásza van Cigányi községnek 
2025. április 19. – maszol.ro 

A szilágyfőkeresztúri Bacsó Tamás nem rendelkezik közigazgatási tapasztalattal, de érdeklődő, 

gyorsan tanul és kedvelik a községben. Ennek köszönhető, hogy februárban igent mondott a 

felajánlott lehetőségre, és elfoglalta a falugazdász megbízatást. Fiatal, mindössze 25 éves, és 

nemrég végezte el Kolozsváron az egyetemet, de hazajött a Szilágyságba, mert mint mondta, 

itthon nagyobb szükség van rá, és úgy tapasztalja, segíteni tud az itteni magyar közösségnek. 

„Két és fél hónapja kezdtem el ezt a munkát, addig Kolozsváron dolgoztam. A műszaki 

egyetemen elektronikai távközlés és informatika szakot végeztem 2022-ben, majd 

beiratkoztam a technológiák, rendszerek és alkalmazások mesteri képzésre, és ezzel 

párhuzamosan egy magáncégnél karbantartó mérnökként dolgoztam, ahol tűzjelző 

rendszerekkel, beléptető rendszerekkel, betörésjelző, és videó megfigyelő rendszerek megfelelő 

működtetésével foglalkoztam. Azt terveztem, hogy amíg a tanulmányaimat végzem, a kincses 

városban maradok, de azt követően haza akartam jönni” – mesélte Bacsó Tamás. 

 

Ha húsvétvasárnap, akkor szabadtéri ételszentelés Csíkszeredában  
2025. április 20. – Székelyhon 

Csíkszeredaiak és más településekről érkezők ezrei népesítik be évek óta a Szabadság teret és 

környékét húsvétvasárnap reggel. Ünneplőben, katonás rendben sorakoznak fel egymás mellé, 

a húsvéti ételekkel megrakott, gondosan előkészített kosaraikkal, hordozóikkal. Ez az immár 

évtizedes hagyománnyal rendelkező, legnagyobb lélekszámú eledelszentelés, amely 

egyedülálló a térségben, ezért is emlegetik a Kárpát-medence legnagyobb ételszenteléseként, 

amit még a járványhelyzet idején – korlátok között – is megtartottak.  

 

Nemcsak az ételt, hanem a szeretetet is meg kell osztani egymással  
2025. április 20. – maszol.ro 

Sepsiszentgyörgyön is szabadtéren szentelték meg a húsvéti eledeleket vasárnap reggel. Az 

ünnepi pillanatokon több mint ezren vettek részt, köztük román ajkú hívek is. A rövid áhítatot 

Ilyés Zsolt, a Szent József plébánia plébánosa celebrálta. A Máté evangéliumából vett igét – 

„nemcsak kenyérrel él az ember, hanem minden igével, mely Isten szájából származik” – 

igazolta a sokaság, amely a megrakott kosarak mögött felsorakozott. Az áldott étel, amit 

hazavisztek, emlékeztessen a bőkezű, áldó Isten szeretetére. És az, amit befogadtok az étellel, 

adjon erőt, hogy ti is meg tudjátok osztani nemcsak ételeteket, hanem életeteket is egymással” 

– fogalmazott, majd ezzel az útravalóval bocsátotta haza a híveket. 

 

Megáldották az ételkosarakat húsvétvasárnap Kolozsváron 
2025. április 20. – Krónika 

A korábbi évek hagyományát követve idén húsvétvasárnap reggel is megáldották az 

ételkosarakat Kolozsváron. A Szent Mihály-templom előtti téren tartott ételszentelésen több 

száz ünneplőbe öltözött kincses városi hívő vett részt, a szertartást László Attila főesperes-

plébános vezette, az eledeles kosarakat Böjthe Csongorral, valamint Czirják Ottóval, a Szent 
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Mihály-plébánia segédlelkészeivel együtt áldotta meg. Kolozsváron székelyföldi és partiumi 

városok mintájára 2022-től tartják a Szent Mihály-templom előtt a húsvétvasárnapi 

ételszentelést, korábban a templomban zajlott a szertartás. A templom előtti téren zajló 

eseményre rendszerint nemcsak a katolikus, hanem protestáns és román anyanyelvű hívek is 

részt vesznek. Az egész Kárpát-medence legnagyobb eledelszentelését Csíkszeredában, a 

Szabadság téren tartják.  

 

Ferenc pápáról neveznék el a csíksomlyói Hármashalom-oltárhoz vezető utat 
2025. április 21. – maszol.ro, Székelyhon, Krónika 

A csíkszeredai városháza homlokzatára kitűzték a fekete zászlót, így fejezik ki Ferenc pápa 

iránti tiszteletüket - jelentette be Facebook oldalán Korodi Attila polgármester. Közölte, „a 

Szentatya iránti tiszteletünk akkor sem múlik el, amikor a gyász helyét átveszi a vigasztalás, 

Szent Péter székét pedig a következő pápa.” Közösségi oldalán közzétett bejegyzésében 

kijelentette, hogy tiszteletük jeléül a városvezetés kezdeményezi, hogy a pápai útként ismert 

utat amelyen látogatása alkalmával végighaladt a Hármashalom-oltárhoz átnevezzék Ferenc 

pápa útjának. 

                              
Meglepő információt közölt, majd megnyerte a pályázatot 
2025. április 18. – Ma7 

A ma7 médiacsalád különböző platformjain már többször szerepelt Bugár Viktor ügyvéd, aki 

elsősorban a nevesítetlen földek és a Beneš-dekrétumok mindmáig aktuális témakörében 

számolt be egy-egy fejleményről. Most pedig arról számolhatunk be, hogy a szakjogász 

összefoglalta az elmúlt öt év idevágó eseményeit, saját kutatási eredményeit, és tanulmányával 

benevezett a Kisebbségi Jogvédő Intézet (KJI) pályázatára. Munkájában egy meglepő 

információt is közöl a Beneš-dekrétumok alapján történő konfiskációk, elkobzások 

legaktuálisabb helyzetéről. A Kisebbségi Jogvédő Intézet, amely 2012-es alapítása óta nyújt 

jogsegély-szolgálatot, szakmai (jogi) és ahhoz kapcsolódó anyagi támogatást a külhoni magyar 

közösségeknek, csütörtökön, április 17-én tette közzé a pályázat eredményeit, amelyből 

megtudhatjuk, hogy a PhD hallgatók, fiatal kutatók, gyakorló jogászok kategóriájában az I. 

helyezést JUDr. Bugár Viktor „Földelkobzások Szlovákiában a Beneš-dekrétumok alapján” 

című munkája érte el. 

 

Új lendületet kapott a párkányi teherhíd ügye 
2025. április 18. – Felvidék.ma  

A régiós gazdasági fejlődés küszöbön – állítja Csenger Tibor, Nyitra megye alelnöke közösségi 

oldalán. Mint írja, ismét napirendre került az Esztergom és Párkány közötti új teherhíd 

megépítésének ügye. A magyar közlekedési miniszter, Lázár János esztergomi látogatása során 

újra szóba hozta a beruházást, és azóta Nyitra megye képviselőjeként Farkas Iván frakcióvezető 

kollégájával személyesen is tárgyaltak Budapesten a projekt előkészítéséről. „A tervek szerint 
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egy kétszer kétsávos teherhíd épülne, amely vasúti nyomvonallal is rendelkezne. Ez a híd 

összekötné Esztergom ipari klaszterét Párkány kihasználatlan logisztikai lehetőségeivel, 

beleértve a vasúti teherpályaudvart és a kikötőt. A projekt megvalósítása jelentős gazdasági 

fellendülést hozhat térségünkbe, új munkahelyeket teremtve és erősítve a határon átnyúló 

együttműködést” – vázolta Csenger Tibor. Kifejtette, Nyitra megye számára ez a beruházás 

stratégiai jelentőségű. „Elkötelezettek vagyunk a projekt előmozdítása mellett. Bízunk benne, 

hogy a szlovák fél is felismeri a lehetőséget, és közösen dolgozhatunk a megvalósításon” – tette 

hozzá. 

 

Felmérés: A Smer éppen csak vezet, a Magyar Szövetség a parlamenti küszöb 

alatt 
2025. április 18. – Új Szó  

Ha idén áprilisban tartanák a parlamenti választást, a Smer győzne a szavazatok 21,6 

százalékával – ez látszik a SANEP ügynökség legfrissebb felméréséből, amelyet a TA3 

hírtelevízió rendelt. A parlamentbe összesen hét párt jutna be, a Magyar Szövetség nem lenne 

köztük. A Robert Fico miniszterelnök által vezetett Smer az előző, márciusi felméréshez képest 

1,5 százalékpontot rontott, de még így is sikerülne a legerősebb pártként a parlamentbe jutnia 

a második helyen befutó Progresszív Szlovákia (PS) előtt. Michal Šimečkáék a voksok 20,8 

százalékát szereznék meg. Érdekesség, hogy a legerősebb ellenzéki párt támogatottsága a 

Smeréhez hasonlóan szintén csökkenő tendenciát mutat, a legutóbbi kutatáshoz képest ők is 

1,4 százalékpontot zuhantak. A felmérés eredményei tehát azt mutatják, hogy a parlamentbe 

ezúttal is hét párt jutna be, csakúgy, mint a 2023-as előre hozott választás során. Fontos 

különbség azonban, hogy az SNS kiszorulna, helyettük pedig a Republika jutna be. Andrej 

Danko pártját 3,7 százalékra mérik, messze a parlament küszöbtől. 

 

Ősi fészek, új terek 
2025. április 20. – Ma7 

Galánta városa két Esterházy-kastéllyal büszkélkedhet. Kevesen tudják azonban, hogy a 

történelmi család szempontjából nem az impozáns, neogótikus kastély volt a jelentősebb, 

hanem a város szélén álló, miniatűr reneszánsz kastély. Ez volt ugyanis az ősi fészek. Egy, Tata 

városával közös Interreg-projektnek köszönhetően szépen megújul az épület. Rengeteg ifjú pár 

álma egy szép kastélyban kimondani a boldogító igent. Galántán van erre lehetőség, a 

reneszánsz Esterházy-kastély házasságkötő termében. Idén márciustól azonban szüneteltetik 

a szertartásokat, és a kiállítások sem látogathatók, mert megkezdődött a felújítás. Az esküvőket 

a neogótikus kastély északi tornyában tartjuk, a nyári időszakban pedig sokan a kastélyparkban 

mondják ki a boldogító igent. Ez utóbbiért fizetni is kell – magyarázta Galánta polgármestere, 

Kolek Péter. A reneszánsz kastélyt legutóbb 1992-ben újították fel. Most kívül-belül renoválják 

az épületet, megújul a homlokzat, a házasságkötő terem, a vezetékeket kicserélik és tanösvényt 

alakítanak ki az Esterházy család történetéről. Alighogy elkezdődött március elején a munka, 

máris egy nem várt akadályba ütköztek. 
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Elhunyt Szabó Jolán népművelő-kórusvezető 
2025. április 21. – Ma7 

Húsvétvasárnap érkezett a szomorú hír, elhunyt Szabó Jolán a csallóközi kulturális élet 

meghatározó alakja. Túlzás nélkül állítható, hogy Jolika egész életét a magyar hagyományok és 

népdalkincs megőrzésének és továbbadásának szentelte. Ízig-vérig népművelő volt, abból a 

fajtából, aki az időt és az energiát sosem sajnálta a kultúrára. Hajtotta a tenni akarás, amihez 

hatalmas munkabírás társult. Lelkes vezetője volt több énekkarnak is. A Csallóközkürti 

Népdalkör mellett Nyékvárkonyban és Padányban is vezetett népdalkört, valamint a 

Dunaszerdahelyi Városi Művelődési Központ mellett működő Tiszta Forrás Népdalkört is ő 

irányította. A minősítő versenyeken rendre a legmagasabb elismeréseket, Aranypáva-díjat és 

Aranypáva Nagydíjakat kapták. Jolika 2011-ben a Polgármester díját is megkapta 

Dunaszerdahelyen. 2021-ben munkásságát KÓTA-díjjal ismerték el. A több mint negyvenéves 

múltra visszatekintő Duna Menti Tavasz elindításánál is ott volt, s annak egyik szervezője lett. 

Még nyugdíjas éveiben is lelkesen dolgozott a dunaszerdahelyi városi művelődési központban. 

                  
Húsvéti jókívánságait küldi Juhász Bálint, a Tartományi Képviselőház elnöke 
2025. április 18. – Pannon RTV, Magyar Szó 

Húsvéti jókívánságait küldi Juhász Bálint, a Tartományi Képviselőház elnöke mindazoknak, 

akik a Julianus- vagy a Gergely-naptár szerint ünnepelnek. „A legörömtelibb keresztény ünnep 

ragyogja be szívünket és lelkünket az összetartozás és az élet, valamint a szeretet győzelmébe 

vetett remény fényével. Húsvét napjai arra emlékeztetnek bennünket, hogy a hit és az életerő 

közösen a legnehezebb akadályokat is legyőzhetik, és hogy a kölcsönös támogatás és 

együttérzés lelki gazdagsággal ajándékoz meg, erőt adva a mindennapokhoz” - írja 

köszöntőjében Juhász Bálint.  „Kívánom, hogy a húsvéti ünnepeket jó egészségben és 

bőségben, szeretteik körében töltsék el, és hogy a feltámadás örömhíre megerősítsen 

bennünket abban, hogy továbbra is a megértésre és a közjóra épülő társadalmat építsünk” - 

üzeni a vajdasági házelnök. „Áldott, békés húsvéti ünnepeket kívánok!” 

 

Közösségfejlesztés Temerinben 
2025. április 19. – Pannon RTV 

A közeljövőben megújul a Temerini Iparosok és Vállalkozók Magyar Egyesületének székháza. 

A projektről dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke és Orbán Viktor magyar 

miniszterelnök állapodott meg. A felújítás magában foglalja a tetőszerkezet cseréjét, a 

helyiségek adaptálását és minden olyan munkálatot, amely lehetővé teszi, hogy az épület a 

következő évtizedekben is szolgálni tudja az ottani magyarságot. A Temerini Iparosok és 

Vállalkozók Magyar Egyesülete 1888-ban alakult meg, nem sokkal az 1884-es magyarországi 

ipartörvény elfogadása után – a Délvidéken az elsők között. Az akkori iparosok és cégmesterek 

közösséget alkotva tömörültek egybe, hogy közösen védjék termékeiket és piacaikat. Az 

egyesület jelenlegi székháza Temerin központjában, a főutcán található. Az 1930-as években a 
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tagok által kibocsátott téglajegyek és adományok révén épült fel. Az épület ma is élő közösségi 

térként funkcionál – több civil szervezet, köztük a kézimunkázók, a dalkörösök és az íjászok is 

itt találtak otthonra. 

 

Ünnepélyes díjkiosztóval zárult Palicson az Ifjúsági Sakkfesztivál 
2025. április 19. – Pannon RTV  

A Szerbiai Sakkszövetség 18. alkalommal szervezte meg a versenyt, amelyen összesen 313 

sakkozó fiatal vett részt a napokon át zajló fordulókon. Számos serleget és érmet osztottak ki 

minden kategóriában. A sakk által a gyerekek életre szóló barátságokat kötöttek, társasági 

életet éltek és fejlesztették magukat. Ezért is fontos az, hogy a sakk az életünk része legyen, 

hogy visszaemeljük az iskolai oktatásba, hiszen a sakk hatalmas képességfejlesztő erővel bír, 

emelte ki Andrija Jorgić, a Szerbiai Sakkszövetség elnöke. Andrija Jorgić, elnök, Szerbiai 

Sakkszövetség: „Ez egyébként fenomenális és jó választás volt. Helyes választás, hogy itt 

vagyunk Palicson, ami nagyon kedves számunkra, hogy Szabadka városa rendkívüli feltételeket 

biztosított, és amikor megteremtjük a gyermekeink számára a körülményeket, akkor a 

későbbiekben eredményeket is várhatunk. 

 

Húsvéti tojásvadászat Felsőhegyen 
2025. április 21. – Pannon RTV, Magyar Szó 

A rendezvényt a helyi Önkéntes Központ idén 11. alkalommal szervezte meg. Húsvéti 

tojásvadászatot tartottak a gyerekeknek Felsőhegyen, akik a Művelődési Háznál lévő parkban 

mérték össze ügyességüket és gyorsaságukat. Gyerekzsivajtól volt hangos a felsőhegyi park 

hétfőn délelőtt, ahol kicsik és nagyok közösen keresték az elrejtett tojásokat. A versenyre 

óvodások, valamint alsós és felsős diákok nevezhettek négyfős csapatokban. A tojásvadászat 

mellett ügyességi játékokban is megmérettették magukat. A rendezvény elsődleges célja a 

szórakozás és a kikapcsolódás, azonban a helyiek számára fontos közösségmegtartó ereje is 

van.  

                   
Putyin közvetlen tárgyalásokat szorgalmaz Ukrajnával 
2025. április 21. – KISZó 

Reagált Volodimir Zelenszkij tűzszüneti javaslatára Vlagyimir Putyin orosz elnök. Az ukrán 

államfő a nagy hatótávolságú drónokkal és rakétákkal végrehajtott, polgári célú létesítmények 

elleni támadások 30 napos időszakra történő felfüggesztését javasolta – írja a Korrespondent 

hírportál. Putyin kétoldalú tárgyalásokat szorgalmaz Ukrajnával a polgári célpontok elleni 

csapások kölcsönös beszüntetéséről. Ezt Dmitrij Peszkov, a Kreml szóvivője jelentette ki az 

orosz sajtó szerint hétfőn, április 21-én. „Amikor az elnök a polgári objektumok elleni 

támadások felfüggesztésének lehetőségéről beszélt, mégpedig kétoldalú formában, akkor az 

ukrán féllel folytatott tárgyalásokra utalt” – mondta Peszkov. 
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Kárpátaljaiak a háborúról: Az ukránok békére vágynak, és hogy hagyja őket 

mindenki békén 
2025. április 18. – Index.hu 

K. Debreceni Mihály kárpátaljai televíziós újságíró és Tarpai Viktória színésznő volt a KözTér 

KözBeszéd című műsorának vendége. A beszélgetés középpontjában a kárpátaljai magyarság 

helyzete és küzdelme állt, de előkerült többek között Volodimir Zelenszkij elnöksége, valamint 

Ukrajna uniós csatlakozásának kérdése is. Az ukrán emberek nem arra vágynak, hogy 

különböző nemzetközi szervezeteknek, blokkoknak legyenek tagjai, hanem arra, hogy béke 

legyen, és hagyja őket mindenki békén – jelentette ki K. Debreceni Mihály kárpátaljai televíziós 

újságíró a KözTér KözBeszéd című műsorának pénteki adásában, amelyben Tarpai Viktória 

színésznővel a kárpátaljai magyarság helyzetéről és küzdelmeiről beszéltek. „Miért kellene 

nekem összevesznem valakivel azért, mert most a világ fordult egyet, és így alakult a helyzet” – 

tette fel a kérdést a televíziós újságíró, utalva arra, hogy a Kárpátalján élő magyar közösség 

helyzete az orosz–ukrán háború kitörése óta jelentősen romlott, mind demográfiai, mind 

társadalmi és kulturális szempontból. Úgy látja, hogy a kárpátaljai magyarok nemzeti érzelmű 

emberek, akik a szovjet rendszer idején „egymásba ölelkezve” igyekeztek túlélni a borzalmakat. 

 

Támogatás minden fronton: így segít Kárpátalja a leszerelt katonáknak 
2025. április 21. – KISZó 

Nem csak túlélni, élni. A háború elhúzódásával egyre több embernek van szüksége mind fizikai, 

mind mentális rehabilitációra. Kárpátalján jelenleg 38 szakember dolgozik a veteránok és 

leszerelt harcosok támogatásán. A régió több mint 25 településén nyújtanak különféle 

támogatást és foglalkoznak tanácsadással a katonák és családtagjaik számára. Tavaly az állami 

költségvetésből 1 millió hrivnyát különítettek el erre a célra, 2025-ben pedig 7 millió hrivnyát 

szánnak erre, hangzott el többek között azon a megbeszélésen, amelyre Viktor Mikita, az Elnöki 

Hivatal helyettes vezetőjének munkalátogatása során került sor megyénkben. Az állami és 

regionális támogatási programok megvalósítása, a katonák rehabilitációja keretében 2024-ben 

és az idei év eddig eltelt időszakában 619 veterán részesült ingyenes fogpótlásban. Az állami és 

a regionális költségvetésből több mint 8,5 millió hrivnyát különítettek el ezekre a célokra. A 

szolgáltatás jelenleg a régió tíz egészségügyi intézményében érhető el, de a jövőben minden 

járásban biztosítani tervezik a fogpótlást. 

 

KISZó-kérdés: Visszatérnek-e a menekültek a háború után? 
2025. április 21. – KISZó 

A háború sújtotta Ukrajna nemcsak területi, hanem demográfiai veszteségeket is elszenvedett 

az elmúlt években. Egyre több jel mutat arra, hogy a külföldre menekült állampolgárok jelentős 

része véglegesen új hazát választ, miközben a kivándorlás tovább folytatódhat – különösen a 

férfiak körében, ha a határok újra megnyílnak. Ennek kapcsán Facebook-oldalunkon arról 

kérdeztük olvasóinkat, hogy a konfliktus lezárultával és a férfiak szabad mozgásának 

visszaállításával vajon többen térnek-e vissza Ukrajnába, mint ahányan elhagyják azt? 

Válaszadóink jelentős többsége nemmel felelet, ami nem túl kecsegtető az ország jövőjére 
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nézve. Ukrajna lakossága 1991-ben, függetlensége elnyerésekor 52 millió fő volt. Ez a szám 

2024-re becslések szerint 32 millióra esett vissza, ami mintegy 20 milliós veszteséget jelent. A 

csökkenés legfontosabb okai közé tartozik a kivándorlás, a háborús veszteségek és a 

demográfiai hanyatlás. 

 

Negyedik húsvétunk a háború árnyékában 
2025. április 21. – Karpat.in.ua 

Már a negyedik húsvétot töltik a Kárpátalján élők a háború árnyékában, ahol Nagypénteken 

még a légiszirénák is megszólaltak. A helyiek azonban ennek ellenére sem feledkeznek meg a 

legnagyobb keresztény ünnepről, hiszen az az élet diadalát szimbolizálja. K. Debreceni Mihály 

összefoglalója. 

 

Húsvéti közösségi ebéd a Beregszászi Szent Anna Karitász szervezésében 
2025. április 21. – Karpat.in.ua 

Húsvéti közösségi ebédet szervezett a Beregszászi Szent Anna Karitász a Pásztor Ferenc 

Közösségi és Zarándokházban. Az szervezet önkénteseit, valamint a rászorulókat élelmiszer 

csomagokkal lepték meg. 

  

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2025. április 17. – Kossuth Rádió 

 

A Magyar Szövetség - megelégelve a lelátókon elburjánzó erőszakot és nemzetgyalázást - 

kidolgozta a sporteseményekről szóló törvény módosítását. Hogy ne csak írásban, tehát 

molinón, plakáton legyen tilos a nemzetgyalázás, hanem szóban is. A parlamenti pártok 

egyelőre nem reagáltak a javaslatra, pedig a hétvégi DAC - Slovan mérkőzés minősíthetetlen 

eseményei igazolták a magyar politikusokat: itt az ideje a törvény megszigorításának. Őry 

Pétert, a javaslat egyik kidolgozóját, a Magyar Szövetség alelnökét Haják Szabó Mária 

Kérdezte. 

 

Ferenc Viktóriának, a Fidesz Európai Parlamenti képviselőjének meghívására Brüsszelben, 

tanulmányi úton vehettek részt az MCC által szervezett Kárpátaljai Közéleti Vezetőképző VII. 

évfolyamának hallgatói. További részletek Iváncsik Attilától. 

 

Tavaly volt 100 éve, hogy Bécsben megalakult a Collegium Hungaricum. Már a 

megalakulásakor is jelentős magyar közösség élt az osztrák fővárosban, és ma sincs ez másként. 

https://life.karpat.in.ua/?p=239550&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=239553&lang=hu
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Így bármely rendezvény, amely a magyar kultúrát hivatott bemutatni, az az Ausztriában élő 

magyaroknak nemcsak a tudását, hanem az identitását is erősíti. Erről is kérdezte Méhes 

Mártont, a Collegium Hungaricum vezetőjét Veres Emese-Gyöngyvér. 

 

Ajándék szívből! - ezzel a címmel szervezett húsvéti vásárt több marosvásárhelyi civil egyesület 

és alapítvány, a Maros megyei múzeum és a városháza szociális igazgatóságának 

támogatásával.  A néprajzi múzeum udvarán berendezett vásár a kézműves termékek gazdag 

választékát kínálta az érdeklődőknek. A vásár nem csak a termékekről szól, hanem a 

hagyományos értékek iránti ragaszkodásról, azok megőrzésének fontosságáról, miközben 

közösségi élményt nyújt és elősegíti az ünnepre való hangolódást is. A rendezvény látogatóival 

és a kiállító civil szervezetek munkatársaival Erdei Edit-Zsuzsánna beszélgetett. 

 

A sütés-főzés mellett a lelki táplálék is sokat nyom a latban az ünnepvárásban. A 

székelyudarhelyi Szépkorúak házában beszélgetésekkel, tojásfestéssel, kiállítással és 

könyvbemutatóval hangolódnak a húsvéti ünnepre ezen a héten az idősek. A városháza 

tulajdonában működő foglalkoztató központban Geréb Krisztina járt. 

 

A húsvéti szentelt ételek közül a szentelt kalács, közismert nevén a pászka a legfontosabb, 

hiszen Krisztus testét jelképezi. Így tartják ezt Kárpátalján, ahol évszázados hagyománya van a 

pászkasütésnek. Ezeket és az újkori szokásokat idézték fel a csapi nyugdíjas klub tagjai, akik a 

legutóbbi foglalkozásra meghívták a helyi óvodásokat is. Részletek Iváncsik Attilától. 

 

A temesvári Kohézió Egyesület húsvét alkalmából ajándékcsomaggal kedveskedett a 

nyilvántartásában szereplő, rászoruló családoknak. A gyermekek számára külön 

ajándékcsomagot állítottak össze, és közös kézműveskedéssel is segítették az ünnepre 

hangolódásukat. Az idei ünnepváró foglalkozásra Lehőcz László is ellátogatott. 

 

Határok nélkül 
2025. április 19. – Kossuth Rádió 

 

A vallási sokszínűség, ami Erdélyt jellemzi, igen színes hagyományokat is rejt. 

Udvarhelyszéken, ahol mindhárom nagyobb vallási felekezet ma is jelen van, a szoros egymás 

mellett élés következtében átvették egymás hagyományait az emberek. Így böjtöltek a 

reformátusok is, az unitáriusok pedig zablisztből főtt kását ettek böjt idején. Az erdélyi szász 

falvakban úgynevezett békülő esteket tartottak a megtisztulás időszakában, a moldvai csángók 

pedig ma is letakarják a tükröket nagypénteken. A lényeg, hogy egymás hagyományait 

tiszteletben tartó, tarka közösségként beszélhetünk az erdélyi magyarokról – mesélte Geréb 

Krisztinának Miklós Zoltán néprajzos, a Haáz Rezső Múzeum vezetője.   

 

A Maros megyei, marosszéki húsvéti népszokások beilleszkednek az erdélyi, sőt tágabb 

értelemben a Kárpát-medencei, a Közép-európai szokásvilágba is. Ilyen a húsvétvasárnapi 

határkerülés, határjárás. Ugyanakkor vannak vidékenként eltérő, sajátos szokáselemek, ilyen 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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például a Marosszéken máig élő húsvéti fenyőágazás, vagy zöld-ágazás hagyománya – mesélte 

Barabás László, marosvásárhelyi néprajzkutató munkatársunknak, Erdei Edit-Zsuzsánnának. 

 

A közép-bánáti Muzslyán mindig is hagyománytisztelő emberek éltek. A húsvéti ünnepkörhöz 

kötődően sok-sok régi szokást betartottak. Ezekről faggatta Kónya-Kovács Otília Palatinus 

Aranka helytörténészt. 

 

Amikor a húsvéti hagyományokról beszélünk, akkor nem hagyhatjuk említés nélkül a hímes 

tojást. Az ún. köröstárkányi, pulitéros tojás feltűnő színeiről ismert. A Fekete Körös-völgyi 

magyar településen az 1800-as évek elejétől festik ezt a tojást, amelyet tavaszi virágok 

díszítenek. A faluban ma már csak néhányan őrzik a pulitéros tojás elkészítésének titkait, de 

tudásukat szeretnék átadni a kisiskolásoknak, derül ki Ionescu Nikolett összeállításából.  

 

Nagyszombat Pozsonytól 45 km-re fekszik, a Kis-Kárpátok és a Vág völgye közötti 

Nagyszombati-medencében. Számos templomának köszönhetően Kis Vatikánnak, vagy a 

Felvidék Rómájának is hívják. 

Nevét írásban először 1211-ben, az Esztergomi Érsekség levelében említik.  Míg 1910-ben 

15.163 lakosából 8.032 szlovák, 4.593 magyar és 2.280 német volt, addig 2011-ben 66.358 

lakosából már csak 141-en vallották magukat magyarnak. Sokan azt hiszik, hogy a település a 

húsvéti szenthárom nap egyikéről kapta nevét. Hogy ez igaz, vagy sem kiderül Haják Szabó 

Mária riportjából. 

 

Határok nélkül 
2025. április 21. – Kossuth Rádió 

 

Ha te pap leszel, én pápa! – Ezzel a címmel jelent meg Kalányos Ottó roma származású, 

csíkszentkirályi segédlelkész új könyve. Az Egy nevelőanya feltétel nélküli szeretete alcímű 

kötetből megtudhatja az olvasó, hogy a nevelőanya rendíthetetlen hitével, áldozatkészségével 

és kitartásával miként mutatott példát. Kalányos Ottót születésekor az édesanyja a kórházban 

hagyta. Hároméves volt, amikor a csíkbánkfalvi család örökbe fogadta. Nevelőanyja esténként 

tejért járt ahhoz a családhoz, ahol Kalányos Ottó korábban nevelkedett, és ahol egyszercsak 

megkérdezte: „A tej helyett engem mikor visz haza?” Berszán Vilma néninek tizenegy saját 

gyermeke született, végül tizenkettedikként fogadta gyermekévé a ma már pap fiát. A nevelt 

gyermeket férjével együtt nehézségek, megpróbáltatások árán taníttatták és terelgették a 

papság útjára. Mindezekről csíkszeredai tudósítónk, Bíró István beszélgetett Kalányos Ottóval. 

 

Demeter Miklós erdélyi néprajzkutató autodidakta módon sajátította el a népi fafaragás 

művészetét. A háromszéki Bikfalván élő mester 30 éve készít fából, különböző gyümölcsfák 

terméséből, héjából, magvából ötletes gyermekjátékokat, népi hangszereket. Termékeit főként 

vásárokon, kézműves kiállításokon mutatja be, de rendszeresen jelen van az Erdélyi 

Mesterségek ünnepén is. A tavalyi marosvásárhelyi rendezvény játékpályázatán különdíjat 

nyert és meghívást kapott az idei Mesterségek Ünnepére, Budapestre. A fából készült alkotások 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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- köztük a pályázaton szereplő népi játékok - azt bizonyítják, hogy a természet kiapadhatatlan 

és csodálatos ihletforrás a kézműves számára is - mondja Demeter Miklós fafaragó népművész, 

akivel Erdei Edit-Zsuzsánna beszélgetett. 

 

Medgyessy Éva író, színháztörténész, dramaturg, rendszeres résztvevője a Határtalan magyar 

irodalom elnevezésű badacsonytomaji konferenciáknak. Mostanában, ha teheti, akkor 

felkerekedik és megnézi azt az előadást, amelyet báró Kemény János Víziboszorkány című 

regénye alapján írt színpadra. A víziboszorkányt az EMKE-életműdíjas színművésznő, Meister 

Éva személyesíti meg. Hogy született meg ez a monodráma? A Kárpát-medencében eddig hol 

láthatta már a közönség az előadást? Legutóbbi találkozásukkor erről is kérdezte Bereki Anikó 

Medgyessy Évát. 


